
Vystoupení ředitele ÚKZÚZ Zdeňka Macha na Dni zemědělského zkušebnictví  v Lípě: 

 

Dobrý den dámy a pánové, vážení hosté 

  Dovolte mi, abych tímto zahájil odborný seminář Den 

zemědělského zkušebnictví, který pořádáme, abychom seznámili 

odbornou veřejnost se stavem zemědělského zkušebnictví v České 

republice a diskutovali i budoucnost tohoto oboru, který je jednou 

z hlavních náplní činnosti Ústředního kontrolního a zkušebního ústavu 

zemědělského.  

  Nejprve bych chtěl přivítat naše milé hosty, kterými jsou 

zejména představitelé profesních sdružení českých zemědělců, 

zástupci zemědělských universit a výzkumných ústavů. Dále bych chtěl 

přivítat zástupce kraje Vysočina, zemědělské praxe, ministerstva 

zemědělství, partnerských dozorových organizací, Státního 

zemědělského a intervenčního fondu a samozřejmě také domácí 

pracovníky ÚKZÚZ. 

  Zemědělské zkušebnictví je tradičním oborem, který založili naši 
předkové pro ověřování a vyhodnocování nových poznatků 
v zemědělství.  Státní a zemské struktury, které se organizačně 
podílely na vzniku výzkumných a zkušebních stanic využívaly tyto 
kapacity také ke kontrole falšování tak významných a nákladných 
vstupů do zemědělství, jako jsou osiva, krmiva a hnojiva a tím byl 
postupně založen také základ státní odborné zemědělské kontroly. 
 
  Dnes je české zemědělství na jedné straně postaveno na 
dotacích. Jejich vyplácení však také potřebuje dozor a kontrolu, do 
které se ÚKZÚZ samozřejmě také zapojuje. Na druhé straně je velkou 
perspektivou a také nutností českého zemědělství jeho efektivnost a 
konkurenceschopnost. Té bez nových poznatků ve vztahu k půdě, 
hnojení, ochraně rostlin, krmivům, odrůdám a živočišné produkci 
nedosáhneme. 
 



  Nacházíme se v období, kdy hledáme rozměr služeb pro české 
zemědělství. Klademe si otázky, které odborné činnosti má zajišťovat 
stát, které mají být nadále bezplatné, na které si mají zemědělci 
přispívat. Co již stát do budoucna nebude muset zajišťovat a které 
činnosti je možné přenést na privátní sektor nebo třeba také na kraje. 
Tato restrukturalizace státní správy je v našem resortu v plném 
proudu. Na mnoho otázek ještě nemáme odpovědi. Jedno je ale jisté, 
je třeba zvýšit efektivnost celého resortu, zjednodušit jeho strukturu a 
hlavně ho zlevnit. Podle mého názoru musíme hledat úspory, ale celý 
systém státního dozoru i zkušebnictví musí zůstat nadále funkční. 
S tímto jsme přistoupili také před úkol, který nám zadal ministr 
zemědělství – sloučit ÚKZÚZ se SRS. Hlavní část přípravné fáze tohoto 
procesu jsme již ukončili a materiál RIA odevzdali na ministerstvu. 
Mám z toho dobrý pocit, všichni, kterých se proces slučování týká, se 
aktivně zapojili, včetně nevládních organizací. 
 
  Právě zemědělci a jejich zájmové organizace by se měli vyjádřit 
k tomu, co do budoucna očekávají také od zemědělského zkušebnictví 
a proto jsme uspořádali zde v Lípě tento seminář spojený s polním 
dnem. 

              Přeji vám všem úspěšný den.  


